
فرهنگی   9 دوشنبه 19 دی   1401- 16 جمادی الثانی 1444 - 9 ژانویه 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  5902

مدیر مجموعه تئاتر شــهر با تشریح تازه ترین 
خبرهای مربوط به بازسازی این مجموعه، از 
برنامه های جدید آن خبر داد و به عنوان یک 
فعال تئاتر خواســتار نگاه منعطفانه تر شورای 
نظارت و ارزشــیابی شد. ســید محمد جواد 
طاهری در گفتگو با ایسنا، روند بازسازی این 
مجموعــه را توضیــح داد و از وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی خواست توجه ویژه ای به تئاتر 
شهر داشته باشد تا در سایه این توجه، بودجه 

بیشتری به بازسازی آن اختصاص داده شود.
او همچنین تاکید کــرد که نه به عنوان یک 
مدیــر هنری، بلکه به عنوان عضوی از جامعه 
هنرمندان تئاتر معتقد است شورای نظارت و 
ارزشیابی نگاه بازتری به خطوط قرمز داشته 
باشد و فضا را برای نقدهای سازنده فراهم کند.

طاهری در آغاز درباره وضعیت بازسازی تئاتر 
شهر گفت: در بازسازی فعلی چند موضوع در 
حال پیگیری است. بخشی از آن که در دفتر 
طرح هــای عمرانی وزارت ارشــاد به مناقصه 
گذاشته شــده بود، مربوط به کف راهروهای 
بین تالارهای قشــقایی، چهارسو و سایه بود 
و دیگری بحث سرویس های بهداشتی سالن 
اصلــی و موضوع ســوم در رابطه با ســقف 
زیرزمین و راهروهای پایین که شامل اتاق های 
گریم می شود. او اضافه کرد: متاسفانه به دلیل 
کمبود بودجه و افزایش هر روزه هزینه ها، دو 
بخش از مراحل بازسازی انجام شد که اولی به 
کف راهروهای بین ســالن ها مربوط می شود. 
در این راستا همه تلاش مان هم بر این بود که 
به متریالی دســت پیدا کنیم که هم به آنچه 
از آغاز در ســاخت مجموعه اســتفاده شده ، 
نزدیک شود و از نظر هویت بصری و رنگ هم 
شباهت داشته باشد. خوشبختانه در این بخش 
موفق بودیم و به متریالی امروزی دست یافتیم 
که تازه وارد بازار شده و با رنگ مجموعه هم 
تناسب داشت. این متریال با ضمانت 50 ساله 
به کار گرفته شد. خوشبختانه با این تغییرات، 
از سر و صدای ناشی از موزاییک ها که در کف 
راهروها به کار گرفته شده بود، رها می شویم.

وی اضافــه کــرد: مرحله بعدی، بازســازی 
ســرویس بهداشتی بال راســت سالن اصلی 
اســت. با توجه به بودجه ای که داشــتیم که 
کمتر از یک میلیارد تومان اســت، توانستیم 

این کار را به انجام برسانیم.
طاهری ابراز تاســف کرد:خبــر ناگوار در این 
زمینــه این بــود که بعد از برداشــتن کف و 
ســرامیک های ترک خورده، متوجه شــدیم 
پشت کاشی های فعلی سرویس های بهداشتی، 
همان کاشی های هفت در هفتی که در لابی 
ســالن اصلی داشــتیم، کار شــده بود ولی 
متاسفانه نمی دانم به چه دلیل، این کاشی ها 
در بازســازی های مجموعــه به طــور کامل 
مخدوش شــده و روی آن کاشی های دیگری 
چسابنده بودند. به همین دلیل تلاش کردیم 
به هر طریق، کاشی ها را به اصلش برگردانیم 

و برای این کار با شرکت های مختلف رایزنی 
کردیم اما متاسفانه هزینه تهیه هر متر مربع 
این کاشــی ها برابر با 2 میلیون و 500 هزار 
تومان اســت که اصلا بــا بودجه فعلی که در 

اختیار ماست، هماهنگ نیست.
او خواســتار توجه ویژه وزیر ارشاد به مساله 
بازسازی تئاتر شهر شــد و گفت: آقای دکتر 
اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در 
بازدیدی کــه پیش تر از مجموعه داشــتند، 
قــول دادند که بودجه بازســازی مجموعه تا 
ســقف 40 میلیارد تومان تامین شود. تا آنجا 
که من مطلع هســتم، ایشان به آقای رئیس 
جمهور نامــه زده اند و نامه آقای وزیر از دفتر 
ریاســت جمهوری به سازمان برنامه و بودجه 
ارجاع داده شده ولی متاسفانه سازمان برنامه 
و بودجه هنوز جواب روشنی درباره اختصاص 

این بودجه ارایه نکرده است.
طاهری با ابراز تاسف از بی توجهی به تعویض 
لوله هــای آب و فاضــلاب تئاتر شــهر طی 
این سال ها تشــریح کرد: متاسفانه لوله های 
آب و فاضلاب ســرویس های بهداشــتی در 
بازســازی های قبلی تعویض نشــده بود و از 
آنجاکه نزدیک 50 ســال اســت که اینها در 
مجموعه به کار گرفته شــده، دچار رســوب 
زیادی شــده بود و درســت کــردن آن، کار 
پیمانکار مجموعه را زیاد کرد و تلاش شــد با 
تعویض آنهــا از گرفتگی و بوی بد جلوگیری 
شود. مدیر تئاتر شــهر درباره زمان احتمالی 
پایــان این بازســازی توضیح داد: بازســازی 
راهروها که قطعا قبل از شــروع جشــنواره 
فجر به پایان می رســد ولــی از آنجاکه اصرار 
دارم ســرویس سمت راست ســالن اصلی تا 
حد ممکن به همان شکل ســابق برگردانده 
شود و از همان کاشــی اولیه استفاده کنیم، 
ممکن است این تغییرات به جشنواره نرسد. 
امــا حتی اگر زمانش کمی طولانی تر شــود، 
ارزشــش را دارد. ولی اگر بودجــه ای به این 
موضوع اختصــاص داده نشــود، ناچاریم از 
همین کاشی ها و ســرامیک هایی که در بازار 
امروز وجود دارد و تا حدودی شبیه کاشی های 
گذشته مجموعه است، استفاده کنیم. البته به 
منزله این نیســت که سرویس های بهداشتی 
قابل اســتفاده نباشد چون فعلا سرویس ها را 

دست نزده ایم که قابل استفاده باشند.
او درباره وضعیت بیرونی مجموعه هم توضیح 
داد: با پیگیری هایی که از طرف وزارت ارشاد 
از شهردار آقای زاکانی شده که در راستای آن 
آقای وزیر ارشاد نامه مستقیمی به شهرداری 
تهران زده و خواســتار آن شده که با توجه به 
حفظ بنای ملی تئاتر شهر، هر چه زودتر ایجاد 
حریم مجموعه را عملیاتی کنند و حالا منتظر 

پاسخ شهرداری تهران هستیم.
طاهری در ادامه و در پاســخ به این پرسش 
که در شــرایط اجتماعی فعلــی و با در نظر 
گرفتن محدودیت گروه های نمایشی در زمینه 

تبلیغات و اطلاع رسانی چه تمهیدی برای این 
موضوع اندیشیده است، توضیح داد: مشکلات 
گروه های نمایشــی در زمینه تبلیغات کاملا 
قابل درک است. زیرا مدت زمان طولانی است 
که در تبلیغات نمایش هــا به فضای مجازی 
تکیــه کــرده بودیم که هم بــرای گروه های 
نمایشی صرفه اقتصادی داشت و هم راحت تر 
بود. در حال حاضر مرکز هنرهای نمایشی با 
ســازمان زیباسازی شهرداری تعاملاتی انجام 
داده و قول مســاعدت و همکاری در راستای 
بهره گیری از بیلبوردهای شهری را گرفته اند 
تا یکســری از گروه ها بتواننــد از بیلبوردها 
اســتفاده کنند. تا جایی که اطــلاع دارم، با 
تلویزیــون هم صحبت کرده انــد تا در زمینه 
تئاتر، همکاری داشته  تبلیغی  زیرنویس های 
باشــند. جا دارد از همه دوســتان بخواهم به 
این موضوع فکر کنیم و ایده بدهیم که چگونه 
می توان در این شرایط به راهکاری برای تبلیغ 

و اطلاع رسانی دست یابیم.
این مدیر تئاتری اضافه کرد: با رصد سالن های 
تئاتر، عمدتا می بینیم نمایش ها شاید کیفیت 
مــورد نظر مخاطبان را ندارنــد. به این دلیل 
که بســیاری از دوستان هنرمند و کسانی که 
در حــوزه اقتصادی تئاتــر کار می کنند، در 
شرایط فعلی، ترجیح می دهند نمایشی روی 
صحنه نبرند ولی بررسی ها، نشان می دهد که 
اتفاقا امروز تماشاگر، تشنه دیدن تئاتر است. 
استقبال تماشــاگران از نمایش »پرده خانه« 
خانم آدینه کــه در هر اجــرای آن ظرفیت 
ســالن پر می شود، نشان می دهد تماشاگر به 
تماشای تئاتر می آید. امروز یکی از معضلات 
ما اطلاع رســانی به مخاطبان است و در وهله 
بعدی، اجرای کار خــوب برای جذب آنان. از 
گذشــته این موضوع برای همه ما به قطعیت 
رســیده که هنگام اجرای یک نمایش خوب، 
تماشاگر است که تماشاگر می آورد و همچنان 
تبلیغات اصلی نمایش ها دهن به دهن است. 
امــروز هم اگر کار خوبــی روی صحنه برود، 
خود مردم موج تبلیغاتــی را ایجاد می کنند. 
هرچند در شــروع به تبلیغات اولیه ای برای 
جذب  تماشــاگر نیاز داریم و بعد این چرخه 
خود به خود ایجاد می شود. طاهری هشدار داد 
که اگر تماشاگری از دست برود، بازگرداندن 
او به ســالن تئاتر کار سختی است و تصریح 
کرد: آنچه در آینده ایجاد خطر می کند و من 
نگران این موضوع هستم، این است که برای 
برگرداندن تماشاگری که امروز از دست برود، 
باید انرژی زیادی صرف کنیم و این را خطاب 
به تمام گروه های نمایشی می گویم که غافل 
از این نباشیم که تصور کنیم اگر امروز به هر 
دلیلی اجرا نکنیم، این تعداد تماشاگران، ثابت 
می مانند . اســتمرار اجرای تئاتر در سال های 
اخیر باعث افزایش تماشاگران شده و از دست 
دادن این تماشاگران، خطرناک و جذب دوباره 
آنان، نیازمند انرژی مضاعفی است. امیدوارم 

گروه های تئاتری از این موضوع غافل نشوند.
مدیر مجموعه تئاتر شهر درباره میزان اندک 
کمک هزینه گروه های نمایشــی و در پاسخ 
به این پرســش که آیا در این زمینه با مرکز 
هنرهای نمایشی تبادل نظری داشته، توضیح 
داد: مرکز اعلام کرده که در شورای حمایت، 
بــه کارهایی که امروز اجرا می شــوند، توجه 
ویژه ای داشــته باشیم. شاید این حرف من به 
مذاق بسیاری از دوستانم خوش نیاید، اما باید 
یادآوری کنم، پیش از اتفاقات اجتماعی فعلی 

و از روزی که به شورای حمایت آمدم، اولین 
پرسشم این بود که چقدر بودجه برای حمایت 
از گروه های نمایشــی داریم . به عنوان نمونه 
گفتند مثلا حــدود 5 میلیارد تومان که قرار 
است به 600 گروه تعلق بگیرد. میانگین این 
کمک هزینه 8 میلون تومان می شــود که در 
برابر هزینه تولید تئاتر در شرایط فعلی بسیار 
ناچیز است. اینها موضوعاتی زیرساختی است 
که باید خیلی قبل تر به آن فکر می شد. شاید 
یک راه حل این باشــد که در وضعیت فعلی 
که برخــی از گروه ها از اجرای کارهایشــان 
انصــراف داده اند و تعداد اجراها کمتر شــده، 
رقم کمک هزینــه را دو برابر کنیم که قابل 
توجیه باشد. هرچند که باز هم کفاف هزینه 
تولید یک اثر نمایشــی را نمی دهد. بنابراین 
باید راهکاری برایش اندیشیده شود که برای 
انجام آن ایده ای را به شــورای حمایت ارایه 
کرده ام. بدین صورت که شورای حمایت را به 
شورای حمایت از تولید و ساخت آثار نمایشی 
برگردانیم. در حال حاضر مشغول نوشتن طرح 
اولیه هستم و امیدوارم بعد از مشورت گرفتن 
از تمام هنرمندان صاحب نظر و کارشناسان و 
دوســتان خانه تئاتر بتوانیم به طرح جامعی 

برسیم که تا سال ها مورد استفاده باشد.
طاهری در بخش دیگری از این گفتگو درباره 
گله های هنرمندان تئاتر از شــورای نظارت و 
ارزشیابی که سبب شده بسیاری از آنان پیش 
از شــرایط اجتماعی فعلی هم فرصتی برای 
اجــرای نمایش پیدا نکننــد و یکی از دلایل 
اجرای آثار کم کیفیت، منعطف نبودن شورای 
نظارت است، توضیح داد: با بسیاری از دوستان 
کارگردان که این نقدها را در رابطه با شورای 
نظارت یا شیوه نظارتی دارند، گفتگو کرده ام 
و خیلی از نظرات شان هم درست است. البته 
بعضی نظرات هــم برآمــده از زیاده خواهی 
اســت که از واقعیت فاصله دارد. اما به عنوان 
عضوی از جامعه تئاتری و نه مدیر تئاتر شهر 
معتقدم که قطعا در شــورای نظارت، نگاه نو 
و شــیوه جدیدی نیاز اســت و حتما درباره 
یکســری خطــوط قرمز که طی ســال ها به 
صورت ســلیقه ای افزایش پیدا کرده و باعث 
تنگ شــدن عرصه فعالیت بــرای هنرمندان 
شده، نیازمند تجدید نظر و بازگشت به اصل 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی هستیم 
که به روشــنی در رابطه با موضوعات نظارتی 
به صورت شــفاف توضیح داده شده و خوب 
است مصوبه شــورا را به عنوان قانون اجرایی 
کنیم و از اعمال سلیقه های شخصی بپرهیزیم. 
اما از ســوی دیگر باید تعادل هم ایجاد شود. 
یعنی زیاده خواهی هایی که شــاید با واقعیت 
جامعه امروز ســازگار نیست، هم نباید مطرح 
شــود. به هر حال باید انعطــاف دو طرفه ای 
وجود داشته باشــد چون انعطاف یک طرفه 
به نتیجه نمی رسد و قطعا نظام چارچوب ها و 
اصول خود را دارد و هنرمندان هم خواسته ها 
و نکات خــود را دارند. اگر واقع بین باشــیم، 
نمایش هایی دیده ایم که حرف ها و موضوعاتی 
را مطرح کرده اند که زمانی قابل طرح نبوده و 
حتی خود جامعه هنری گاهی از این موضوع 
شگفت زده شده است. هرچند معتقدم در برابر 
نقد ســازنده و درســت و علمی نباید موضع 
گرفت. یکی از انتقادات شخصی من به شورای 
نظارت همین است که اگر نمایشی موضوعی 
را به صورت علمی نقد می کند که نتیجه آن 
،آگاهی بخشی است، شورا نباید آن را در نطفه 

خفه کند بلکه باید اجازه نقد سازنده و علمی 
را به گروه های نمایشی بدهد.

او در عیــن حال افزود: ایــن را هم بگویم که 
مــا درباره یکی دو نمایش با شــورای نظارت 
به تعاملات خوبی رســیدیم و رئیس شــورا، 
آقای امینی نگاه شــان همین بود و توانستیم 
به توافقات درستی در این حوزه برسیم.گاهی 
یکسری مسایلی از ســوی دوستان خودمان 
مطرح می شود که همه می دانیم نشدنی است. 
بــا همه این احوال، معتقدم باید با دوســتان 
هنرمند گفتگو کنیم. خود من تا چند ماه پیش 
به عنوان یک فعال تئاتر شــناخته می شدم . 
حالا که مدیر شده ام، اصلا فاصله ای بین خودم 
و جامعه هنری نمی بینم. دوستان قدیمی فکر 
نکننــد بعد از پذیرش این مســئولیت، دیگر 
نمی توانیــم با هم حرف بزنیــم در حالیکه با 
گفتگو که بهترین راه است، می توانیم به نتیجه 
برسیم. مجموعه تئاتر شهر به تمام هنرمندان 
از نســل های گوناگون تعلق دارد و آغوش آن 
برای گفتگوهای محترمانه باز اســت تا از این 
راه به تعامل و به این باور برسیم که چرخ تئاتر 
در هر شرایطی باید بچرخد و چراغ آن روشن 
بمانــد. طاهری در بخــش پایانی این گفتگو 
توضیحاتی درباره برنامه های جنبی مجموعه 
تئاتر شــهر ارایه کرد. او از برگزاری جلسات 
پخش فیلم تئاتر، نمایشنامه خوانی و جلسات 
پژوهشــی میان رشته ای به عنوان برنامه های 
جدید این مجموعه خبر داد و افزود: از اوایل 
تابســتان ایده اکران فیلم تئاتر مطرح شد. به 
این صورت که یک روز در هفته را به صورت 
رایگان برای پخــش فیلم تئاترهای داخلی و 
خارجی در نظــر بگیریم. چون امروزه ممکن 
اســت بعضی از جوانان به آثار استادانی مانند 
استاد ســمندریان، دکتر رفیعی و رکن الدین 
خسروی و ... دسترسی نداشته باشند. بنابراین 
با بخــش ویدیویی مرکز هنرهای نمایشــی 
رایزنی کرده ایم تا بتوانیم این فیلم تئاترها را 
که دیدن آن برای بچه های نسل جوان بسیار 
مفید است، در اختیار بگیریم.ممکن است در 
کنار پخش فیلم، جلســه گفتگــو هم برگزار 
کنیم. فعلا مشغول بررسی بعضی جزییات و 

درخواست فیلم ها هستیم.
وی اضافه کرد: برپایی جلسات نمایشنامه خوانی 
هم جزو برنامه های تئاتر شهر خواهد بود که 
امیدواریم زودتر اجرایی شود و بتوانیم هفته ای 
یک جلسه نمایشــنامه خوانی رایگان داشته 
باشیم تا گروه های نمایشــی با برگزاری این 
جلسه، بازخوردی از کار خود بگیرند. سومین 
برنامه ما برگزاری نشســت های پژوهشی در 
زمینه تئاتر و رشته های مرتبط مانند جامعه 

شناسی، روانشناسی، فلسفه و ... خواهد بود.
طاهــری همچنین خبر داد که تئاتر شــهر 
آمادگی خــود را برای برگــزاری کارگاه های 

آموزشی و تولید تئاتر اعلام می کند.
وی در این باره توضیح داد: این برنامه در گام 
اول است. در حال حاضر یکی دو گروه جوان 
و تجربی شــروع به کار کرده اند تا هنرجویان 
علاقه مند به بازیگری، با حضور این کارگاه ها 
بتوانند حداکثر در 6 ماه یک اثر نمایشــی را 
آماده اجرا کنند. تئاتر شهر هم متعهد می شود 
از همان شروع کار، سالن متناسب برای اجرای 
آن نمایش را در نظر بگیرد. برای آثار گروه های 
تجربی کارگاه های نمایشی و برای گروه های 
حرفه ای، دیگــر ســالن های مجموعه مورد 

استفاده قرار خواهد گرفت.

وضعیت تیتر شهر چگونه است؟

نگرانی ها، هشدارها و افسوس های یک مدیر هنری

»مرگ دلقک گیتاریست«؛ اثری از پیکاسو، هنرمند نقاش 
مشــهور اســت که در گنجینه موزه ملی ایران نگهداری 
می شــود. درست زمانی که این تابلو برای نمایش عمومی 
میــان هزاران اثر دیگر انتخاب شــده بــود، گمانه زنی ها 
دربــاره اصالت این اثر، آن را نیمکت نشــین مخزن موزه 
کرد. در همین راســتا برخی کارشناسان هنری با آخرین 
بررســی هایی که درباره اصالت این اثر انجام داده اند، بیان 

می کنند که این تابلو هیچ ارزشی ندارد!
به گزارش ایسنا، بحث اصالت اثر هنری یکی از موضوعاتی 
است که همواره کارشناســان را به چالش کشیده است. 
مکان های مهمی ماننــد موزه ها که به نمایش آثار هنری 
و تاریخــی اختصاص دارند اما فارغ از چالش هایی که این 
موضوع ایجاد می کنند، باید توانایی آن را داشته باشند که 
بتوانند درباره اصالت داشتن یا نداشتن اثری با دقت لازم 
اظهار نظر کنند. تابلوی پرحاشیه پیکاسو با عنوان »مرگ 
دلقک گیتاریســت« نیز از این قاعده کلی جدا نیســت. 
در همین راســتا و پس از اینکه حواشی ای درباره اصالت 
این اثر هنری به میان آمد، فارغ از هجمه های رســانه ای 
کارشناسان با بازدید از این اثر به نتایج تازه ای دست پیدا 
کرده اند. بهرام کلهرنیا، هنرمند و کارشناســی است که از 
این اثر هنری بازدید داشته و یافته های خود درباره این اثر 
را در میان می گذارد. یافته هایی که نشان می دهند این اثر 
پیکاســو که در موزه ملی ایران نگهداری می شود، چاپ 
افُست اســت: »این کار گونه ای از چاپ محسوب می شود 
که روی بوم انجام شده است. به عبارتی بوم را به گونه ای 
آماده کرده و با دستگاه چاپ افُست اقدام به چاپ این اثر 
کرده اند. برای مثال ممکن اســت شما از موزه لوور بازدید 
کنید و پرتره ای از دوران طلایی رم ببینید و مایل باشید 
آن را در دفتر کار یا منزل خود داشــته باشــید. لوور یک 
قالــب از کار اصلی دارد و یک کپی از آن را با یک قیمت 
و شماره ای که پشتش اســت، می فروشد اما درواقع این 

نمونه ها ارزش هنری ندارند.«
 او با اشاره به پیشرفت های چاپ اثر هنری اظهار می کند: 
»گاهــی اوقات یــک اثر هنری به ضرورت، نیاز به نشــر 
اجتماعی دارد. برای مثال فرض کنید می خواهیم کتابی 
از آثار پیکاســو چاپ کنیم و تصویر او را برای کتاب چاپ 
کنیم؛ ممکن اســت ۱0 هزار تیراژ هم برای آن داشــته 
باشــیم. امروز با توجه به پیشرفت هایی که صورت گرفته 
نمونه آثار هنری به راحتی در اختیار مردم و هنردوستان 
قرار می گیرد اما گاهــی اوقات برخی آثار با تیراژ محدود 

نشر پیدا می کنند مثل کارهای لیتوگرافی یا حکاکی.« 
کلهرنیا اضافه می کند: »بــه کمک تکنیک های متنوعی 

می توانیم یک نمونه طراحی را اجرا کنیم و بعد با ابزارهای 
مختلفی آن را ماکسیموم تا ۳00 نسخه تکثیر کنیم؛ اما 
با تکیه بر قوانیــن چاپی تا چاپ دیگری از آن اثر صورت 
نگیرد. در چنین موقعیتی خود استادی که کار چاپ انجام 
داده، شماره نسخه چاپ شده را پشت اثر می نویسد و همه 
را امضا می کند و اگر شــرحی باشد، با دست می نویسد و 
با عنوان کار اورجینال ارائه می دهد. در موزه های مختلفی 
مانند موزه هلند و استانبول نمونه آثار چاپ دستی داریم 

که به صــورت مخصوصی از آنها نگهداری می شــود. اما 
موضوع چاپ افُست متفاوت است.«

این کارشناس هنر درباره علت چاپ شدن »مرگ دلقک 
گیتاریست« چنین فکر می کند: »تولیدکنندگان نمونه ای 
که در موزه وجود داشــت، برای اجتماعی کردن این اثر 
اقدام به چاپ افُســت آن با حفــظ ویژگی های کار اصلی 
کرده اند. من پیگیری کردم موسســه ای که در فلورانس 
چــاپ این اثر را انجام داده، آن را در ابعاد مختلف دیگری 

نیز تکثیر کرده و حتی اندازه اصلی و اورجینال پیکاســو 
را رعایت نکرده اســت. کدهای مربوط به این موسسه به 

صورت جداگانه در لبه بوم چاپ شده بود.«
او دربــاره ارزش این اثر آن را یک »عتیقه به درد نخور« 
توصیف می کند و ادامه می دهد: »با توجه به اینکه امروزه 
چاپ افُســت و تکنیک چاپ خیلی توســعه پیدا کرده، 
کار به لحاظ چاپی هیچ گونه ارزشــی نداشت و به لحاظ 
نگهــداری نیز مورد کم لطفی قــرار گرفته بود و آنگونه 
که من متوجه شــدم، این تابلو جزو اموال توقیفی بوده 
که به موزه تحویل داده شده بود. در موزه اشیای خیلی 
زیــادی وجود دارد که یا از قاچاقچیــان یا از طاغوتیان 
گرفته می شود و یا قاضی به عنوان امانت به موزه تحویل 
می دهد تا تکلیف آن مشخص شود و متأسفانه بسیاری 
از این اشیاء فاقد ارزش هستند و باید توجه کرد که چون 
به موزه وارد شــده اند، لزوما ارزش موزه ای ندارند.« این 
هنرمند در ادامه مثال می زند: »در یکی از این مخزن ها 
که من دو هفته پیش بــرای بازدید رفته بودم، با مقدار 
زیادی از اشیاء مواجه شــدم که قاچاقچیان تاریخی به 
جعل ساخته بودند تا به کلکسیونر بفروشند. این مسأله 
در تمام دنیا وجود دارد و این کارشناسان هستند که باید 
برای تشخیص اصالت یک اثر دقت لازم را به کار بندند. 
متأســفانه درباره این اثر اشتباهی صورت گرفته و لفظ 
چاپ دیجیتال به زبان آمده که یک سوء تفاهم در فضای 
خبری ایجاد کرده اســت.« وی همچنین تأکید دارد که 
این اثر حتی تابلو هم محســوب نمی شود؛ »برای نقاشی 
ابتدا بوم آماده می شــود و هنرمند بافتی را می سازد که 
قلم و رنگ روی آن به نتیجه برسد. این کار یک اثر چاپی 
اســت که می توان گفت یک عتیقه به درد نخور اســت. 
من آن روز به شــوخی سر به ســر دوستان گذاشتم که 
ســطل آشغالی نیست این اثر را به داخل آن بیندازیم؟« 
او اضافــه می کند: »با توجه به تحولات صنعت چاپ این 
اثر دیگر ارزشــی ندارد. تکنولوژی چاپ به قدری توسعه 
پیــدا کرده که ما می توانیم یک کپی برابر اصل را از یک 
تابلو داشته باشیم و به دیوار بزنیم و به داشتن یک نمونه 
خوب افتخار کنیم. این کار هیچ ارزشی ندارد و حتی به 
میزانی بد است، که شایسته موزه نیست مگر اینکه موزه 
جا داشته باشــد و بخواهد به عنوان یادگاری آن را نگه 
دارد. این اثر وارد موزه شــده و یک سند اداری دارد که 
چه تاریخی به چه دلیلی به گنجینه راه پیدا کرده و باید 
طبق قوانین اداری با این اثر برخورد شود که کار سختی 
است. من به دوستان پیشــنهاد کردم که در شأن موزه 

نیست که این اثر را نگه دارند.«

نظر یک کارشناس درباره »مرگ دلقک گیتاریست« در موزه ملی ایران

نگویید تابلوی پیکاسو؛ بگویید یک »عتیقه  به درد نخور«!
یک کارگردان و منتقد جوان درگذشت 

محســن جعغری راد، نویســنده و 
منتقد جوان ســینما درگذشــت. 
شاهین شجری کهن، دیگر نویسنده 
و منتقد ســینما و از دوستان او با 
تایید این خبر به ایسنا گفت: محسن 
جعفری راد، صبح یکشنبه ۱8 دی 
ماه در منزلش در کرج از دنیا رفت. به 

گفته او، جعفری راد متولد سال ۱۳65 و اهل رودسر در استان گیلان، کارشناسی 
ارشد سینما و فارغ التحصیل کارشناســی معماری بود که سال ها در نشریات و 
مجلات معتبر سینمایی قلم زد. عمده فعالیت او در مجله فیلم امروز انجام شد. 
جعفری راد، فیلمســازی را از سال 8۷ و از انجمن سینمای جوان لاهیجان آغاز 
کــرد. او همزمان به عنوان خبرنگار، روزنامه نگار و منتقد در رشــته های جامعه 
شناسی، سینما و ادبیات فعالیت داشت. همکاری با بیش از بیست نشریه عمومی 
و تخصصی از جمله همشهری، شرق، اعتماد، جام جم، فرهیختگان، گیلان امروز، 
همدلی، نوآوران، صبا، سینما؛ و ماهنامه ها و هفته نامه های تخصصی مانند فیلم، 
تجربه، چلچراغ و … از جمله این فعالیت هاســت. وی از ســال ۱۳8۷ ساخت 
فیلم های کوتاه داستانی و مستند را آغاز کرد و با انجمن سینمای جوانان ایران 
دفاتر لاهیجان، رشت، چالوس، مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی، خانه 
مستند همکاری داشت. ساخت مستندهای »رنج زیر پوست«،» سایه های سبز« از 
مجموعه مستند یکی از ما« و فیلم کوتاه داستانی »فقط مه واقعی است« به تهیه 
کنندگی رامبد جوان از دیگر فعالیت های او به شمار می رود. جعفری راد همچنین 
 به تدریس ســینما در دانشکده ها و مؤسســه های خصوصی و انجمن سینمای 

جوانان ایران نیز می پرداخت.

احمد سمیعی گیلانی به رشت رفت
احمد ســمیعی گیلانی که در پی 
بیمارســتان  در  لگن  شکســتگی 
بیمارستان مرخص  از  بود،  بستری 
شــد و برای دوران نقاهت به رشت 
رفت. جعفر شــجاع کیهانی، عضو 
هیات علمی فرهنگســتان زبان و 
ادب فارســی و معاون گروه ادبیات 

معاصر، با بیان این که وضعیت احمد سمیعی گیلانی خوب است، به ایسنا گفت: 
ایشان روز جمعه )شانزدهم دی ماه( از بیمارستان مرخص شد و روز گذشته برای 
ادامه درمان و گذراندن دوران نقاهت، به رشــت رفته و تحت مراقبت دخترش 
اســت. خدا را شکر، حالشان خوب است.  او خاطرنشان کرد: استاد سمیعی در 
این وضعیت نیز پیگیر فعالیت های فرهنگســتان اســت. به عنوان معاون گروه 
ادبیات معاصر فرهنگستان، گزارش فعالیت ها را به او منتقل می کنم و در جریان 
فعالیت ها اســت. احمد سمیعی )گیلانی( در ۱۱ بهمن ۱2۹۹ در رشت به دنیا 
آمد. تحصیلات ابتدایی و متوســطه را در رشــت گذراند و سپس وارد دانشگاه 
تهران شد. در اواخر دهه ۱۳40 به عنوان ویراستار در مؤسسه انتشارات فرانکلین 
آن زمان مشغول خدمت شد و به  موازات آن دوره کارشناسی  ارشد زبان شناسی 
را در دانشــگاه تهران گذراند. او در کنار حرفه ویراستاری، چند کتاب در زمینه 
آیین نگارش و ویرایش تألیف  کرد و مقاله های ارزشمندی در مجلات متعددی 
نظیر پیک جوانان، کتاب امروز و رودکی به چاپ رســانید. سمیعی کار ترجمه 
را با برگرداندن رمان »دلدار و دلباخته« از ژرژ ســاند شــروع کرد و بعداً آثاری 
را از نویســندگان بزرگی مانند ژرژ پرک و گوســتاو فلوبر به فارســی برگرداند. 
»خیال پروری هــای تفرجگر انزواجو« از ژان ژاک روســو، »چیزها« از ژرژ پرک 
)ترجمــه(، »ادبیات ساســانی«، »داتا گنج بخش« )زندگی نامه و تعالیم شــیخ 
ابوالحسن علی  بن عثمان هجویری( از  شیخ عبدالرشید )ترجمه(، »چومسکی« 
از جان لاینز )ترجمه(، »هزیمت یا شکســت رسوای آمریکا« از ویلیام لوئیس و 
مایکل له دین )ترجمه(، »ساخت های نحوی« از نوآم چامسکی )ترجمه(، »آیین 
نگارش«، »دیدرو« از پیتر فرانس )ترجمه(، »ســالامبو« نوشــته گوستاو فلوبر 
)ترجمه(، »شیوه نامه دانشنامه جهان اسلام«، »نگارش و ویرایش«  و »تتبعات« 
از مونتنی )ترجمه( از جمله آثار اوست. این مترجم، ویراستار و عضو فرهنگستان 
زبان و ادب فارسی که در آستانه ۱02 سالگی قرار دارد، سه شنبه ششم دی ماه 
جاری در منزل خود، زمین خورده، به شکستگی لگن دچار شد. او بعد از انتقال 

به بیمارستان، روز پنجشنبه هشتم دی ماه تحت عمل جراحی قرار گرفت.

درگذشت فیلمبردار جن گیر در ۸۶ سالگی
»اوون رویزمن« فیلمبردار آمریکایی 
و تحسین شــده فیلم هایــی چون 
فرانســوی«  »ارتباط  و  »جن گیر« 
و »شــبکه« در ســن 86 سالگی 
درگذشت. به گزارش ایسنا به نقل 
از هالیوود ریپورتر، »اوون رویزمن« 
فیلمبرداری بود کــه پنج بار نامزد 

اسکار شــد و بیشــتر برای همکاری با »ویلیام فریدکین« کارگردان فیلم های 
کلاسیک »جن گیر« و »ارتباط فرانسوی« شناخته می شد. رویزمن که همچنین 
در پنج فیلم از جمله »ســه روز کرکس« )۱۹۷5(، »غیبت مالیس« )۱۹8۱( و 
توتســی )۱۹82( با »سیدنی پولاک« همکاری داشــته است، پس از چند ماه 
بستری در بیمارستان در خانه اش واقع در لس آنجلس درگذشت. این فیلمبردار 
در نوامبــر 20۱۷ و پس از دریافت جایزه اســکار افتخاری عنوان کرد: »فیلم از 
ذرات ریز و نقره ای زیادی تشــکیل شده است و هر یک از این ذرات توسط هر 
فردی که روی یک فیلم کار می کند نشان داده می شود. اگر در هر فیلمی یکی 
از آنها را تغییر می دادید، فیلم متفاوت به نظر می رسید.« رویزمن برای فیلم های 
»ارتباط فرانسوی«، »جن گیر«، »شبکه«، »توتسی« و »وایات ارپ« نامزد جایزه 
بهترین فیلمبرداری از آکادمی اسکار شد. »ویلیام فدرکین« کارگردان آمریکایی 
پس از اخراج فیلمبــردارش، »اوون رویزمن« را به عنــوان فیلمبردار »ارتباط 
فرانســوی« انتخاب کرد، فیلمی که روایتگر داســتان تلخی حول محور پلیس 
مواد مخدر شــهر نیویورک پوپی دویل )با بازی جین هکمن( متمرکز بود. فیلم 
»ارتباط فرانسوی« برای تعقیب و گریز شش دقیقه ای با ماشین در خیابان های 
بروکلین مشــهور اســت و »رویزمن« پیش از این گفته بود که فیلمبرداری آن 
حدود پنج هفته طول کشید، چرا که آنها فقط بین ساعت ۱0 صبح تا ۳ بعد از 
ظهر فیلمبرداری می کردند. رویزمن در همکاری بعدی خود فیلم ترسناک »جن 
گیر« دیگر ساخته معروف »ویلیام فردکین« را در نیویورک مقابل دوربین برد، 
اثری که تا سال ها پرفروش ترین فیلم ترسناک تاریخ سینما بود. »استقلال« به 
کارگردانی »جان هیوستون«، »هاوانا« از »سیدنی پولاک« و فیلم های »کنیون« 
و »بوسه فرانسوی« به کارگردانی »لارنس کاسدان« از جمله دیگر آثار سینمایی 

با فیلمبرداری »اوون رویزمن« است.

»کیت بلانشت« با »تار« به اسکار نزدیک شد
فیلم »تار« ساخته »تاد فیلد« با کسب 
جایزه انجمــن ملی منتقــدان فیلم 
آمریکا، شانس خود را برای درخشش 
در جوایز اسکار پیش رو، افزایش داد. 
به گزارش ایسنا به نقل از ورایتی، فیلم 
»تار« با کســب جایزه بهترین فیلم از 
انجمن ملی منتقدان فیلم آمریکا، به 

یکی از معدود آثار سینمایی تبدیل شد که جایزه اصلی سه رویداد مهم منتقدان 
شامل انجمن منتقدان نیویورک، لس آنجلس و انجمن ملی منتقدان را به خود 
اختصاص می دهد. پیش از این تنها فیلم های »ماشــین من را بران« ســاخته 
»ریوسکه هاماگوچی« )202۱(، »شبکه اجتماعی« از »دیوید فینچر« )20۱0( 
و »هرت لاکر« ساخته »کاترین بیگلو« )200۹(، موفق به کسب جایزه بهترین 
فیلم از این سه رویداد شده بودند که همگی در نهایت نامزد شاخه بهترین فیلم 
اســکار شدند و فیلم »هرت لاکر« نیز این جایزه را کسب کرد. »کیت بلانشت« 
هم برای بازی در فیلم »تار« ســه جایزه این ســه انجمن منتقدان سینمایی را 
کسب کرده و شــانس اصلی جایزه اسکار بهترین بازیگر زن محسوب می شود. 
این بازیگر اســترالیایی پیش از این برای فیلم »هوانورد« )2004( جایزه اسکار 
بهترین بازیگر نقش مکمل زن و برای بازی در فیلم »یاسمن غمگین« )20۱۳( 
هم جایزه اســکار بهترین بازیگر زن را کسب کرده است. »تاد فیلد« کارگردان 
آمریکایی پس از ۱6 سال دوری از سینما، فیلم »تار« را در بخش رقابتی هفتاد 
و نهمین جشنواره فیلم ونیز رونمایی کرد و در این فیلم »کیت بلانشت« بازیگر 
برنده اسکار بازیگر استرالیایی در نقش »لیدیا تار« موسیقیدان مشهور و نخستین 

رهبر ارکستر زن در تاریخ آلمان بازی کرده است.

اخبارکوتاه


